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Целью данного исследования является изучение проблемы глобально-

го потепления и попытка систематизировать имеющуюся информацию, 
поскольку многие высказывания и статьи откровенно противоречат друг 
другу, вводя в заблуждение.  

Необходимо различать понятия «глобальное потепление» и «парнико-
вый эффект», несмотря на то, что зачастую их употребляют в качестве си-
нонимов, эти понятия несколько различаются. Глобальное потепление − 
это медленное и постепенное увеличение средней температуры на нашей 
планете. Парниковый эффект − это разогревание нижних слоев атмосферы 
в результате поглощения отраженного теплового излучения поверхности 
Земли молекулами парниковых газов (углекислый газ, метан, водяной пар 
и т.д.).  

Причины глобального потепления. Ученые, в настоящее время выде-
ляют достаточно большое количество факторов, которые способны вы-
звать глобальное потепление. Это: извержение вулканов, поведение Миро-
вого океана, солнечная активность, магнитное поле Земли, антропогенный 
фактор (деятельность человека) и некоторые другие. Наибольшую попу-
лярность приобрела идея человеческого вмешательства. Но, скорее всего 
каждая из этих составляющих вносит свой вклад в глобальное потепление.  

Глобальное потепление и его развитие предсказывают, в основном, с 
помощью компьютерных моделей, на основе собранных данных о темпе-
ратуре, концентрации углекислого газа и т.д. Также для получения данных 
используют сверхглубокое бурение ледников, иногда пробы берутся с глу-
бины до 3000 метров. Этот древний лед хранит в себе информацию о тем-
пературе, солнечной активности, интенсивности магнитного поля Земли 
того времени. Информация используется для сравнения с показателями на-
стоящего времени.  

Последствия глобального потепления для всего человечества более 
чем значительны. Многие страны и экологические организации выступают 
за принятие мер против изменения климата. 

На сегодняшний день основным мировым соглашением о противодей-
ствии глобальному потеплению является Киотский протокол.  
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According to the poll we have conducted 75 % of Belarusian people dream 

about luxury hotels and resorts, the bright sun, the warm and clean see, and 
sandy beaches and only 25 % realize that there are a lot of beautiful places in 
Belarus to spend a holiday. The territories of our country give a chance to ob-
serve a diverse and rich treasury of forests and meadows, swamps and ponds, a 
great diversity of animals and plants and to breathe fresh air. The lakes of our 
country contribute not only to its aesthetic landscape but also to its plentiful wa-
ter suppliers. And all this can be found in Belarusian national parks and forests 
reserves whose beauty and variety is highly appreciated all over the world. Here 
you can find a lot of places where man has never set foot.  

Every summer, National Park "Narochanski" becomes one of the main re-
sorts of the country. The Narochansky land is famous for Lake Naroch, a pearl 
of the Belarusian nature, and the most picturesque Blue Lakes.  

Another famous park is Belavezhskaya Pushcha. Located part in Belarus 
and part in Poland Belavezhskaya Pushcha is a National Park, a Biosphere Re-
serve and Europe's last surviving primeval forest which has preserved its prehis-
toric nature with relic plants and animals. It’s interesting to note that UNESCO 
gave the Pushcha the status of biosphere reserve.  

The Biosphere Reserve “Berezinsky” means boundless forests, deep rivers, 
and beautiful lakes have existed here for thousand years. The reserve is a unique 
place in the world with no analogues in Europe.  

The National Park "The Braslav Lakes" is one of the most beautiful places 
in Belarus. Water ecological systems with diverse and sometimes unique flora 
and fauna are the main wealth of the Braslav Lakes. A great number of tourists 
who regularly visit the Braslav Lakes enjoy staying at the hotels.  

The National park “Pripyatsky” is a unique combination of a natural, cul-
tural and historical heritage with a good base for tourism and rest in the park. 
The main places of interest in the park are beautiful nature sites, such as the riv-
er Pripyat with its huge flood lands and the regularly flooded oak forests.  

To the north of Minsk, near the town of Logojsk a wonderful corner of the 
nature has remained. Builders have created here the mountain-skiing sports 
complex "Logojsk" first in the history of Belarus which does not concede to the 
well-known European resorts. So as you see you needn’t go far away for your 
holidays. Look around and you can find a lot of interesting and fascinating in 
your own country.  


